
Insoo  Kim Berg  -  "Horké typy" 

Dělat  běžné (obyčejné) výjimečným - "Jak se s tím vyrovnáte (jak si s tím
poradíte)?"

Mnoho pozorovatelů mých terapeutických sezení je překvapeno, jak často používám
slovo "Wow" během dění v hodině. Jeden dokonce spočítal a oznámil mi, že jsem použila to
samé  slovo 25  krát  během jednoho sezení!  Sama jsem užasla.  Samozřejmě  jsem si  toho
nebyla vědoma až do té doby, než o tom lidé začali dělat vtipy, ne že bych se cítila uražena.

Když posloucháte zprávy (popisy, výčty) klientů o tom, jak dospěli pouze k tomu, že
"si  zakryli  hlavu  dekou  a  zůstali  v  posteli  celý  den",  ale  v  poslední  minutě  nějak
nashromáždili svoji energii a rozhodli se vstát z postele, to je úžasné. Představte si, jak těžké a
odrazující  to musí být přinutit se a vstát z postele, když se zdá, že proto není vůbec žádný
důvod. Pro většinu z nás je to něco, co děláme snadno, bezmyšlenkovitě, protože to děláme
pořád a není žádný důvod k tomu zůstat v posteli po dobrém nočním odpočinku. Je to těžké
představit si to pro někoho, jako jsem já - hodně  energie, miluji pracovat  a rozkvétat na
pocitu toho, že věci dokončuji a v posteli zůstanu jedině, když jsem nemocná na smrt.

Kontrast je děsivý a inspiruje nás k tomu, abychom si  představili, jak musí být složitý
život  někoho,  kdo se děsí  vstát  a  čelit  dni,  protože se  zdá že k tomu byl  odsouzen ještě
předtím než se vůbec narodil. Je jednoduché si představit klidně se vzdát a říct "proč se tím
trápit!". Ale některé matky se přinutí vstát a postarat se o jejich děti protože děti je potřebují.
Někteří  lidé  pokračují  i  když  čelí  nepředstavitelným  tragédiím,  utrpením a  beznadějným
situacím.

Musíme  věřit  těm,  kdo  si  zaslouží,  abychom  jim  věřili,  ale  je  to  víc  než  to.  S
rozpoznáním jejího výjimečného úsilí a námahy starat se o její děti, tato vyčerpaná, zrazená,
depresivní matka, vydává její nejlepší úsilí k tomu,  aby dělala to, co se od matek požaduje,
dát i sebeméně,  to je vskutku pozoruhodné. A opravdu to není těžké vyhrknout "Wow!" a
myslet to tak. Co více může kdokoli žádat od někoho jiného!

Když odpovídáme v  těchto  pravdivých,  zanícených a  udivených projevech,  klienti
začnou vnímat sami sebe v jiném světle; jakkoli malé, ale jejich běžné úsilí je možná vskutku
výjimečné. A to není tak složité vyhrknout "Wow!".

Uvěřit je uvidět

Často jsem dotazována ohledně mé houževnatosti k "vydržení (vytrvání) tam", když to
vypadá  absolutně  beznadějně  ohledně  nějakého  klienta,  kterého  potkáváme  :  Dlouholeté
modely  zneužívání  léků,  multi-generace  fyzického  násilí  a  další  oslabující  (vysilující)
psychiatrické problémy  a jak to udělat  abyste tam dokázali  vytrvat  s  tolika problémy  a
beznadějí? Je to jednoduché.

Někteří lidé dokonce přirovnali můj styl jako podobný  k "pit bullovi". Představte si
to! Ale já jsem dost hrdá na toto přirovnání, ne ve zvrácenosti ale v nevzdávání (nezavrhnutí)
se klienta a v houževnatosti „vytrvat tam“ ve většině situací do té doby, dokud nenajdu nějaké
síly, zdroje a výjimky, na kterých mohu stavět.

Mnoho lidí věří, že když je hlavní premisa SFBT tak jednoduchá, musí  to být snadné
to dělat. Jsou překvapeni když zjistí, že terapeut musí pracovat velmi tvrdě jen v tom "vytrvat
tam" a nevzdat se klienta jako beznadějného. Toto platí zvlášť,  když terapeut nevěří, že klient
má zdroje a schopnost řešit sám jeho problémy. 



Kde se bere moje houževnatost a schopnost vytrvat tam jako pit bull s kostí? Je to z
důvodu víry v lidi. Tato absolutní víra v lidi znamená, že když přežili ve svých životech do
teď, určitě vědí jak jít ještě o kousek dál. Mnoho klientů má schopnosti, ale nevěří, že je mají.
Tudíž, když je nevidíte, je snadné stát se sraženým, ztratit odvahu.

Při práci s lidmi všichni začínáme s určitými předpoklady a míněním (představou) o
tom, v co ohledně klientů věříme.  Bohužel věřím tomu, že mnoho lékařů si není vědomo
svých přesvědčení  (předpokladů).   Ale určitá víra (přesvědčení)  o lidech Vás přivedla do
tohoto  odvětví.  Ač  to  přijmeme nebo ne,  toto  přesvědčení  nebo víra  se  rozlévá v  našich
interakcích s klienty v mnoha jemných i ne tak jemných způsobech.

Samozřejmě,  pokud  začnete  s  tímto  přesvědčením,  uvidíte  to  všude,  a  potom
samozřejmě čím více toho uvidíte, tím více tomu budete věřit a tak dále.

Užitečné používání jazyka

Poněvadž jazyk je jediný nástroj, který máme při práci s lidmi, bez ohledu na to, jaký
druh zaměstnání děláme v průběhu našich dnů,  vypadá to, že je důležité, že máme nějaké
jednoduché, přesto efektivní nástroje uložené v naší kapse a snadno je vytáhneme, když je
potřebujeme.  Stranou  od  běžných  nástrojů  z  "na  řešení  orientované  terapie"  (Solution-
Focused Therapy), pro které je známá, začíná jeden z nejvíce užitečných jazykových nástrojů
takto :

"Musíte mít dobrý důvod k..."

Například, když cítíte, že Vaše vlastní přednášení a naléhání (pobízení) vzdělávat bez
toho, že byste k tomu byli od klienta pozváni, ve Vás tryská, i když to všechno má dobrý
záměr - místo toho zpomalte a chytněte sami sebe předtím, než pronesete obvyklé kazatelské
slovo a začněte s větou, která začíná s...“Musíte mít dobrý důvod k ..." (pít příliš mnoho,
ztrácet  Váš  temperament,  plesknout  Vaše  dítě,  chtít  se  zabít)  a  naslouchejte  pečlivě
odpovědím klienta. 

Moje zkušenost je taková, že někteří velmi bystří a vnímaví klienti se chytí a hned
začnou buď vybuchovat nebo se smát nebo říkat takové věci jako "Ne tak úplně, ale já piju
hodně" a potom vysvětlují, co musí udělat aby situaci napravili. Samozřejmě to dělá naši práci
snadnou v tom momentě,  kdy jenom potřebujeme následovat  s  ..."O čem jste  přemýšlela
ohledně  dělání (konání), co se týče  spouštěče...?

Někteří  klienti, ti,  co vyslechli velký díl "zvěstování" o tom, co by měli  udělat, se
automaticky  začínají  bránit  výčtem  všech  "dobrých  důvodů"  (nebo  co  jiní  nazývají
"omluvami"). Je užitečné tomu pozorně naslouchat a vytrvat v ptaní se na další a další "dobré
důvody". Většina klientů  naťukne 5 až 6 "dobrých důvodů" a poté se začne opakovat. Když
jste pacient čekající na více "dobrých důvodů", poté možný příchod k řešení je, že nebudete
vyčítat nebo lichotit nebo se dožadovat, aby se ona nebo on změnili. Mnoho klientů řekne
"Vlastně, víte, piju příliš". Když jednou klient dosáhnul tohoto bodu, můžete začít mluvit o
tom, že nějaké nápady na řešení mohou být tím pravým krokem, do kterého se dát.

Předpoklad (domněnka) za touto otázkou "musíte mít dobrý důvod k..." je odklon od
běžného  pokusu v řešení problému, který začíná s nalezením podstaty (druhu) problému.
Poselství, které je za touto otázkou je : Vypadáte jako rozumný člověk s dobrými schopnostmi
věci vytřídit, proto zde musí být nějaký logický důvod za Vaším chováním a mě zajímá zjistit
o těchto logických důvodech to, na co jsem možná nepomyslel/a. Nejen toto je dobrý vzor
"ne-vědění", postoj, který si můžeme vzít, bez ohledu na to, jaký problém to může být, ale
když je toto řečené, terapeut se musí chovat kongruentně (shodně) se svými slovy a počkat si
na dobrou odpověď.



Opravdu, jistě, zdá se, že klienti rostou (povstávají) s touto výzvou a začínají být více
přemýšliví a uvažují pozorně o otázce. Toto je dobrý protijed vyhoření a pocitu frustrace s
klienty popsanými jako "v odporu".

Případový příklad : Hledání práce:

Podívala  jsem  se  na  program,  který  podporoval  adolescenty  v  nezávislosti  a
soběstačnosti pomocí takových programů jako  pěstounská péče, skupinové domy, domy na
půli  cesty a  residenční  programy.  Když dosáhnou plnoletosti,  obvykle okolo 17 nebo tak
nějak,  jsou  tito  mladí  lidé  podporováni  v  získání  ekonomické  nezávislosti  a  schopnosti
postarat se úspěšně o své finance. Jako většina teenagerů musí získat dovednosti k nalezení
práce a tyto dovednosti si udržet. Obyčejně vstupní úroveň zaměstnání. 

Jeden člen personálu byl velmi frustrovaný 17tiletým Travisem, který přísahal, že se
ucházel o zaměstnání a ztratil ideje, kam jít, kde žádat o zaměstnání. Pracovník byl zezačátku
velmi povzbuzující a opravdu Travise podporoval, každý týden očekávající, že Travis bude
dávat zprávy o tom, kolik žádostí o práci si  zařídil  a rozvinul. Ačkoli setkání s Travisem
každý týden zahrnovalo stále více a více příběhů o tom, jak už to skoro udělal, byl přede
dveřmi, ale nikdy to skutečně neprovedl - v úřadu pro zaměstnání nebo různých fast foodech. 

Travis  měl  řadu  důvodů  (omluv)  pro  to,   co  se  do  této  cesty  dostalo.  Sociální
pracovník se stával pěkně frustrovaným ohledně Travise, protože bylo docela jasné, že Travis
se ani  nedostavil k žádosti o práci. Travis věděl, jak číst a psát, pořád si stěžoval, že nemá
peníze na to, aby si koupil to a nebo ono CD, miloval nosit značkové boty a oblečení, měl rád
kino, ale vždy se ohrnoval nad tím, že má málo peněz.

Zeptala jsem se sociálního pracovníka na to, co si myslí, že by mohl Travis odpovědět,
kdyby se ho pracovník zeptal "Musíte mít nějaké velmi důležité (dobré) důvody pro to, abyste
nežádal o zaměstnání, Travisi. Já bych rád poznal, jaké jsou některé  tyto důvody." Sociální
pracovník odpověděl, že ho nikdy nenapadlo zeptat se ho touto otázkou a myslel si, že to
může být dobrý nápad se zeptat, poněvadž jednoduše musí přijít s jakýmkoli dalším nápadem,
co dělat s Travisem. 

Já jsem zapomněla na tuto výměnu až do následujícího setkání, kdy sociální pracovník
vyprávěl se širokým úsměvem na tváři. Chtěl mě a skupinu kolem Travise spravit o nových
událostech. Zajisté, pracovník přistoupil k Travisovi během jejich dalšího setkání a řekl mu,
"Travisi, cítím, že jsem byl na Tebe pěkně přísný (neústupný, houževnatý) co se týče hledání
práce a napadlo mě, že musíš mít nějaký velmi dobrý důvod pro to, že jsi  se doposavad  po
žádné práci nedíval. Chtěl bych slyšet o Tvých dobrých důvodech, protože jsem se nikdy ani
netrápil  se  Tě  zeptat."   Jakmile  tyto věty  opustily  jeho rty,  Travis  okamžitě  řekl,"Ne tak
docela.  Nemám  žádné  dobré  důvody  pro  to,  abych  neměl  práci,  jenom lenost,  myslím."
Pracovník  byl  v  šoku když  slyšel  tuto  odpověď  a  moudře  (rozumně,zkušeně)  se  rozhodl
ukončit tento úkol (problém). Jistě, o dva týdny později si Travis našel práci v občerstvení
s výrobou lívanců.

Nedovolený (nepovolený) dohled - personál, klient nebo dokonce jedno z vlastních
dětí nebo rodičů - snížit se (ponížit se) do obranné pozice, je nejvíce respektuplná, mocná, a
ještě jemně držící (udržující) odpovědné postavení, které můžeme zaujmout.

Tento  přístup  dobře  funguje  s  dalšími  problémy,  jako  jsou  nepříjemné,  mrzuté,
opakující se a neproduktivní  rozhovory (výměny, jednání, dohody) obviňování a obrany.



Jak uplatňujete principy SFBT v práci s dětmi ?

Tuto otázku dostávám často  během školení, konzultací a supervizí. Je to pochopitelné,
že se vzbudí pochybnosti, zda se dá propojit SFBT  a práce s dětmi. SFTB se hodně spoléhá
na  používání  jazyka,  uznává  a  oceňuje  jemnost,  důvtipnost  jazykových  technik  jako
primárních nástrojů  k  vytvoření  změny.  Přece,  děti  sami  nemají  jazykové dovednosti  pro
"povídání (rozhovor)", kvůli jejich limitované schopnosti vytvářet pojmy a rozumět používání
jazyka.

A přeci, my věříme, že SFBT a děti mohou být ve velmi dobré harmonii, protože je
tady mnoho podobností mezi tím, jak děti přemýšlejí a vytváří si smysl světa kolem nich a
předpoklady a postupy SFBT.

Na příklad, já jsem nikdy nepotkala dítě, které by potřebovalo nebo chtělo vědět, co
zapříčinilo problém, který byl před něj postaven (se kterým se setkalo). Jistěže neoperují v
deduktivních způsobech  nebo v hledání vysvětlení, co způsobilo problém. Co většina dětí
dělá  je  to,  že  experimentují  s  různými  kroky,  postupy  a  zkrátka  a  dobře  řeší  problémy
způsobem pokus-omyl - velmi podobně, jako bylo vyvinuto SFBT: v induktivním způsobu
zjišťováním toho, co funguje a co ne.

Proto, práce s dětmi po nás vyžaduje přijmout ty samé předpoklady a stav "nevědění",
jako když pracujete s dospělými. Hluboký respekt přirozené cesty fungování dětí a hledání
řešení, které "sedí", "padnou" do cesty, se kterou dítě přirozeně operuje (pracuje, funguje).
Hrát si, je velmi přirozené pro všechny děti. Skrze hru se děti učí vytvářet si smysl světa
kolem nich a jistěže se nezabývají dlouhými diskusemi o tom, co nešlo nebo co je správně.
Oni to prostě dělají. Dětské hraní nám ukazuje, v čem jsou děti dobré, jaké kompetence už
mají  a  jak  používají  svou  zvědavost  aby  dospěli  k  řešení  tvořícímu  procesu.  A  děti
komunikují skrze hru. Proto, práce s dětmi po nás vyžaduje být otevřený komunikovat s dětmi
skrze hru. To znamená intenzivně (napjatě, horlivě) pozorovat a poslouchat tomu, co říkají, co
by potřebovali ve svých životech udělat trochu lepším. 

Na  rozdíl  od  tradiční  herní  terapie,  která  používá  hraní  dětí,  malování  obrázků,
povídání  příběhů  a  hry   k  diagnostikování,  odkrytí  a  podpoření  regrese  jako  léčebného
procesu, SFBT se zaměřuje na připojení k hraní dětí jako k cestám komunikace a zkoumání,
abychom přišli na to, co pro ně funguje.  

Moje kolegyně, Therese Steiner, dětská psychiatrička, která bydlí blízko Zurichu ve
Švýcarsku, mi povídala o následujícím případu: 

7mi  letý  Wilfred  byl  za  ní  přiveden  a  samozřejmě  se  obával  tohoto  nového
dobrodružství, návštěvy doktora. Ve skutečnosti se bál všeho nového natolik, že začal plakat a
odmítal vkročit do její kanceláře. Samozřejmě matky ujišťování padalo do hluchých uší. Když
to Therese rozpoznala, vzala červený balón, nafoukla ho a podala Wilfredovi. Samozřejmě
byl velmi překvapený tímto neočekávaným gestem a velmi se zaujal balónem. 

Therese řekla dítěti, že plný létající balón jsou ty největší obavy, které může kdokoli
dostat,  když  jde  na  návštěvu  k  lékaři  a  když  neví,  co  může  očekávat.  Potom  Wilfreda
poprosila,  aby  pomalu  balónek  vypouštěl  do  té  velikosti,  která  ukáže,  že  může  zůstat  v
místnosti a mluvit s doktorem, ačkoli  se pořád bál. Wilfred vzal balón a vypouštěl pomalu
vzduch  až byl balón asi poloviční a potom ho vrátil zpátky doktorce a řekl : "Nyní můžu
mluvit". Podíval se po místnosti a pokračoval v koukání po místnosti a v koukání na všechny
hračky, které Theresa měla ve své kanceláři. V mžiku skoro zapomněl na jeho matku a plně se
zabýval terapeutkou.

Samozřejmě  role  rodičů,  kterou  hrají  v  léčbě,  je  výrazně  rozdílná  od  tradičního
přístupu,  kde jsou rodiče posazeni   na stranu a nejdůležitější  vztah je  mezi  terapeutem a
dítětem. Naproti tomu, my považujeme rodiče za nejdůležitější vztah v životě dětí. Proto se



rodiče stávají partnerem v léčbě dětí. Proto jsou rodiče často pozváni, aby byli přítomni na
sezení a pokud ne, potom je pro ně udělán souhrn (závěr) ze sezení.

Užívání  příběhů,  obrázkových knih,  malování,  vytváření  kreslených příběhů  apod.,
všechno tvořené z moci perspektivy dítěte,  jak je dítě  schopno dělání  a stavění na těchto
schopnostech. Právě tak bychom mohli říci, že práce s dětmi vyžaduje speciální schopnost
spolupracovat s ostatními profesionály, jako jsou učitelé, sestry, sociální pracovnice a další
zdravotnický personál, kteří mají hluboký vliv na dítě. Jako to děláme při práci s dospělými,
věříme také, že důraz terapie by měl být na reálný život dítěte v jeho sociálním prostředí, ne
na intenzivním vztahu mezi terapeutem a dítětem. Přestože práce s dětmi je delší, než práce s
dospělými, stále je velmi krátká v porovnání s tradiční terapií. 

Myslíme si, že toto je nejvíce respektující cesta, jak pracovat s dítětem, podporovat
smysl pro kontrolu v tom, co se mu/jí děje a podporovat dělání rozhodnutí.

Jak pracuje SFBT s tématem (předmětem) zármutku ?

Mnoho studentů a začátečníků vyjadřuje znepokojení  ohledně toho, jak se SFBT staví
k problému zármutku. Tento typ obav je pochopitelný pro začátečníky od té doby, co SFBT
klade důraz na vytváření budoucnosti klienta namísto zpětného sledování jakými traumaty
klient trpěl a trpí. Zdá se, že mnoho z nich si myslí, že buď ignorujeme nebo jsme lhostejní
(neteční)  k  otázce  zármutku,  když klient  trpí  vážným problémem ztráty  milované  osoby.
Cesta klienta, jak s námi mluvit  o hlubokém pocitu ztráty a zármutku, má mnoho forem, jak
to následující případ ilustruje. Učit se zacházet se zármutkem může zaujímat mnoho tvarů.
Všechny jsou velmi individuální a unikátní cestě každého, jak zažívá bolest  vynořující se ze
zármutku.

Možná nejlepší cesta jak diskutovat o tomto tématu, je skrz příklad z práce s klientem. 

"Nevítaná návštěva od syna"

Marilee,  v  její  ranné padesátce,  je  Africko-Americká žena  s  holí  v  pravé ruce,  se
ztuhlou posturou, jako když chůze z čekárny do kanceláře byl ten nejtěžší úkol, který musela
podstoupit. Snižovala svoje tělo do křesla jako kdyby to bylo velmi těžké břímě. Když jsem jí
potřásla  rukou,  abych  se  představila,  mohla  jsem  cítit  její  mozolovitou  ruku,  která  jí
přisuzovala život těžké práce. Vypadala starší na svůj věk, částečně pro její ztuhlou postavu a
žádný výraz ve tváři, žádný oční kontakt, všechno kombinováno tak, aby jí to dělalo starší na
svůj věk. Když jsem si sedla naproti ní, neprojevila žádný výraz žádného druhu, zahrnujíce
zvláštnost prvního setkání se mnou. Marilee souhlasila s návštěvou u mě na doporučení jejího
terapeuta, který ji viděl asi 4krát a pokaždé klientka říkala, že se "nic nezměnilo".  Terapeut
doporučil konzultaci se mnou, protože souhlasil s Marilee, že se nic nezměnilo a její stížnosti
na návštěvu jejího mrtvého syna zůstávaly stejné. 

Vysvětlila jsem jí, že opravdu moc nevím o její situaci a poprosila jí, aby byla trpělivá
s mými otázkami, protože se pravděpodobně většinou budu ptát na věci, o kterých si může
myslet, že bych je měla znát. Ona jemně přikývla její souhlas.

Tak jsem se jí zeptala, jak užitečné pro ni bylo chodit na tato sezení a ona odpověděla:
"Nic není odlišné." 
"Jak dlouho jste chodila?" 
"Asi od času  díkuvzdání  a stále není nic jinak."

Potom snížila svou hlavu a nic neříkala. Tak jsem se jí zeptala:
"Já jsem vyrozuměla, že Vás navštívil Váš syn."

Ona vysvětlila v zaražení, sotva slyšitelným hlasem, že chtěla odejít pryč, ale on jí
navštívil a ona měla strach. Tak, co děláte, když Vás navštěvuje? Zapnu si TV, stereo, takže



nemusím poslouchat jeho mluvení. Co říká? Já nevím, protože mám strach.  Pobídla jsem jí,
aby si vypila kávu dokud je ještě teplá, ale ona se nehýbala ani neodpověděla, jen se strnule
dívala do prostoru. 

Vždy, když Marilee mluvila o jejím synovi, její slzy stékaly a já jí  musela podat její
kapesník,  aby si  otřela  slzy a  vysmrkala  se.  Odpovídala  v  krátkých větách velmi  slabým
hlasem, který jsem špatně slyšela. Jak sezení pokračovalo, musela jsem si posunout křeslo
blíže a blíže k ní, takže na konci sezení se naše kolena takřka dotýkala. Ona se neodsouvala,
což  jsem považovala  za  dobré  znamení.  Když  jsem  se  ptala  na  model  jeho  příchodu  a
existence, Marilee odpověděla, že její syn "přichází a existuje ve všech hodinách, někdy se
vznáší kolem domu celý den" a "přichází ke konci mé postele a stojí tam mluvíce o něčem",
co ona nemůže rozluštit. Proud jejích slz se zvětšoval, jak jsme mluvili více a více o jejím
synovi, zvýrazněné tím, že říkala, že se bála jeho návštěv a že chtěla, aby odešel. 

Tak jsem jí řekla, že jsem si jistá, že odešel do nebe a důvod, proč se k ní chtěl vrátit
musí být ten, že se o svou matku bál. Samozřejmě musel mít těžký čas, když opouštěl svou
matku.  Marilee na toto odpověděla  přívalem slz a  přidala,  "končíme",  několikrát.  Zeptala
jsem se jí, jestli bydlí sama: Marilee odpověděla, že její jediné další dítě, dcera, která chodí na
vysokou školu, bydlí s ní. Zeptala jsem se jí, jestli její syn, Dante, navštívil také svou sestru a
ona odpověděla,  ne,  zvykl  si  navštěvovat  jeho přítelkyni,  ale  Marilee  s  ní  nebyla  více  v
kontaktu. 

Když jsem se jí zeptala, jestli nechala pokoj Danteho tak, jak ho měl, když žil s ní,
odpověděla, že ano a dodala, že se nikdy nedotkla jeho pokoje a nechala ho tak, jak ho měl,
když   odešel  a  nyní  pokoj  nikdo  nepoužívá.  Volně  dodala,  že  byl  zabit  v  Kalifornii  při
automobilové nehodě a že studoval na univerzitě inženýrství v době, kdy byl zabit. Začala
opět vzlykat a proud slz jí stékal po tváři, pokračovala ve  smrkání a utírání slz, když jsem jí
říkala, že to musel být velmi chytrý mladý muž. Volně pověděla, že jeho ložnice je akorát
přes halu naproti její ložnici a on se s ní někdy dlouho bavíval. Vprostřed vzlykání a slz, ještě
dodala, že mu nikdy neřekla sbohem a že má mnoho věcí, které by mu chtěla říct.

Zeptala  jsem  se  jí,  jestli  přísluší  nějaké  církvi.  Odpověděla,  že  chodívávala  do
Baptistické církve, ale nyní není s nikým v kontaktu a jemně dodala, že by se měla do církve
vrátit. Divila jsem se nahlas, jestli se nemýlila ohledně návštěv jejího syna, že "možná to není,
aby Vás strašil, ale že má o Vás strach.". Poprvé v našem interview se nahlas divila, jestli by
bylo něco, někdo, kdo by s něčím, jako s tímto, mohl něco udělat a dívala se přímo na mě.  Já
jí řekla, "Možná je něco, co se může udělat ohledně jeho návštěv." Vylepšila se a zeptala se
znovu, jestli něco může být uděláno k zastavení jeho návštěv. Naznačila jsem jí, že to, že jsem
byla tam, bylo něco, co může být ohledně tohoto uděláno. Pověděla jsem jí, že bych si ráda
vzala přestávku na přemýšlení a rozhovor se svým týmem a že budu zpátky za 5 minut.

Když jsem se  vrátila  z  konzultační  přestávky,  pila  její  nyní  studenou kávu a  byla
klidnější. Držela jsem její ruku ve své a obdivovala její nádherné nehty tak i onak a ptala se jí,
kdo jí nehty dělal. Odpověděla, že to pro ni udělala její sestřenice. Trochu jsem se uklidnila,
že má rodinu, která se o ní zajímá. Povídali jsme si asi minutu  nebo dvě o tom, jak si udržet
tak nádherné nehty. Viděla jsem to jako dobré znamení, že mě nechala držet její ruku v mé po
několik minut. Následující je "poselství", které jsem jí dala na základě konzultace s týmem.

Poselství: "Marilee, mám pocit, že jste možná neporozuměla svému synovi. Vypadá
to, že Dante byl velmi milý a příjemný mladý muž. Jsem si jistá, že šel do nebe, ale také mohu
vidět, že Vám ani on nikdy nepřišel říci sbohem a divím se, jestli jste neporozuměla jeho
návštěvám, protože si dovedu představit, že se o Vás velmi obává, tak, jak jste spolu oba
bývali. Takže je tady něco, co můžete udělat, abyste ho znovu ujistila. Kdykoli Vás Dante
navštíví, jděte do jeho ložnice  a poproste ho, aby Vás následoval do jeho ložnice. Můžete s
ním mluvit pouze v jeho ložnici a když se tam dostanete, řekněte mu, co jste mu chtěla říct,
ale nedostala jste se k tomu, jako říkání sbohem, a mnoho dalších věcí jako jak moc Vám



chybí (opět začala  vzlykat) a možná také potřebujete naslouchat tomu, co Vám chce říci on.
Když dokončíte všechno, co jste mu chtěla říci, můžete mu povědět, že už nemusí více chodit
a navštěvovat Vás a že se o Vás nemusí obávat. Možná Vás ještě   bude muset hodněkrát
navštívit, ale pokaždé, když Vás navštíví, chci, abyste s ním mluvila pouze v jeho ložnici a
Vy tam musíte zůstat do té doby, než odejde zpátky do nebe." Zastavila své vzlykání a se
suchýma očima souhlasila, že by to udělala.

Když jsem se jí zeptala, kdy by se chtěla vrátit na další sezení, odpověděla pevným
hlasem, "za dva týdny".

Diskuse : Člověk si  může snadno představit,  že většina tradičních profesionálů  by
mohla  diagnostikovat,  že  má  mnoho  závažných  problémů  s  visuálními  a  sluchovými
halucinacemi.  Když  jednou  začneme  přemýšlet  z  této  perspektivy,  potom expertní  řízení
diagnóz a léčebného procesu může začít a vlastní představy klientky o problémech a řešení
docela brzy ustoupí, bez ohledu na její  zájmy (starosti) a realitu. Když jednou uvěřila, že
nikdo nerozumí tomu, jak reálné jsou jeho návštěvy, tím více je pravděpodobné, že zůstane
izolovaná od ostatních kolem ní,  tak se  její  symptomy prohloubí.  Předpokládaje,  že  byla
medikována (jak vskutku byla, jak jme se dozvěděli později), není těžké rozumět, že její vůle
následovat  předpisy  doktora  pro  jakýkoli  druh  léčby  nevyjímaje  medikaci  bude  snížená.
Jakékoli úsilí přesvědčit jí, že návštěvy jejího syna byly její představy u ní nebude mít žádnou
důvěryhodnost.

Pro SFBT, nicméně, v mnoha pohledech toto sezení nebylo o mnoho odlišné od jiných
sezení, ve kterých je prezentovaná obtíž, možná něco jiného než ztráta milovaného: Obsah
stížnosti  se  mění,  ale  proces,  jak  naslouchat  klientovi  zůstává  stejná.  Posloucháme velmi
pečlivě (opatrně) pro klíče o klientově "rámci vztahů (frame of reference)" a jak vidí on nebo
ona problém a respektujeme, co může klient chtít jako výsledek. V situaci Marilee, její obavy
z přítomnosti jejího syna byly reálné a proto tak byly akceptovány a pracovali jsme  v tomto
pohledu.

Následující sezení : 

Marilee se dostavila za dva týdny, přesně včas, stále vypadala stejně, bez viditelných
nebo oznámených změn. Tak tomu bylo ještě třikrát. Nenásledovala moje doporučení, aby si
povídala se svým synem pouze v jeho ložnici, protože se příliš obávala. Tak jsem rozpoznala,
že to nebyl dobrý návrh a rozhodla jsem se zaměřit na změnu významu návštěv jejího syna.
Takže jsme pokračovali ve stejném tématu, co jí její syn může chtít říct prostřednictvím svých
návštěv - že on chce také říci sbohem své matce, že chce, aby byla ve svém životě šťastná, že
mu  také  chybí.  Pokaždé,  když  bylo  zmíněno  jméno  Danteho,  Marilee  hodně  plakala,
přidávajíc kousky a trošky informací o tom, jaký byl jejich vztah. Dodala, že byl milující dítě,
její nejoblíbenější, a že hodně doufá v jeho budoucnost a jak moc by si přála, aby mu mohla
říci  sbohem. Její  konverzace se nikdy nezměnila  z  jejích dvou nebo tří  slovních vět,  bez
přídavných jmen, pouze faktické informace. 

Během druhého sezení  mi  přišlo  na  mysl,  že  by mohlo  být  užitečné mluvit  s  její
rodinou, tak jsem se jí zeptala, kdo jí přivezl na schůzku. Moje myšlenka byla, že by mohlo
být možné, že jí  někdo dovezl a přijde si jí  vyzvednout na konci sezení. Když jsem se jí
zeptala,  jak přijela  na setkání,  odpověděla,  "Já řídila".  Málem jsem upadla!  S její  rigidní
posturou mohla sotva chodit s holí a ona řídila auto v dopravě! To bylo za mojí představivostí
a také to přidalo více informací o jejích schopnostech.

Během druhého sezení  jsem se  jí  zeptala  škálovací  otázkou:  "10 znamená,  že  jste
schopná žít s návštěvami Danteho a 1 znamená, že to nemůžete vydržet, kde jste dnes mezi 1
a 10? Její odpověď byla 4. Na jakém čísle byste mohla říci, že byste mohla žít s tím, jak věci



jsou? 6, odpověděla.  Takže náš úkol bylo dosáhnout 6, ne 10. Přesto, že  jsme to  nikdy
neprobírali, Marilee byla velmi realistická v tom, že Danteho návštěvy nemají přestat. Pouze
nechtěla mít strach z jeho návštěv. Pokračovala se svými slzami pokaždé, když byl její syn
zmíněn. Můj primární úkol byl zkoušet vkládat slova do úst jejího syna, přisuzujíce pozitivní
motivy pro jeho návštěvy, říci sbohem, ujistit jí znovu, že jemu také hodně schází a ujistit se,
že se jeho matka o sebe stará a žije dobrý život. Pokračovala ve vzlykání a slzách pokaždé,
když jsem dala hlas návštěvám jejího syna.

Marilee dosáhla celkového výsledku za další 4 sezení a oznámila, že již nepotřebuje
více přijít. Ukončili jsme kontakt se slovy, že dosáhla 6ky.

Diskuse :

Přestože Marilee nikdy neverbalizovala její zármutek a utrpení, její chování mluvilo
hlasitěji než slova. Věříme, jako u jakéhokoli jiného problému, že není žádná správná cesta
jak se rmoutit, ale mnoho různých cest a kdyby někdo požadoval více vyvážený obraz o ní,
mohlo  by  být  těžké  porozumět  jejím  kompetencím.  Přestože  by  mohla  být  snadno
diagnostikovaná jako "psychotická", fungovala (působila) dost dobře uvážíme-li její fyzickou
disabilitu. Podporovala svou dospívající dceru, o které říkala, že se jí ve škole daří dobře.
Klienti  nepředstírají  emoce a používají  mnoho slov pro "propracování,  projití  skrz" jejich
zármutky. Je mnoho cest jak akceptovat, vyrovnat se a přizpůsobit se této životní události,
která nás potkala v našem životě.

Insoo Kim Berg,  Brief  Family Therapy Centre, 19.8.2003

Přeložila : Jana Pomajzlová


